



# BAHAYA SYIRIK dan PENYELEWENGAN AKIDAH

Oleh: **Dr. Hj. Mohd Kamel bin Mat & Dr. Mohamad Hasif bin Jaafar**  
Pensyarah Kanan Akademi Pengajian Islam Kontemporari,  
UiTM Cawangan Negeri Sembilan

Cuba perhatikan di pelbagai media massa mahupun media cetak, pasti anda akan terjumpa kes-kes berikut :

1. Unsur khurafat dalam drama dan filem.
2. Cerita hantu yang mempunyai unsur seram dan menakutkan.
3. Bisikan halus yang menyuruh kepada perlakuan jahat.
4. Taasub / fanatik melampau kepada orang tertentu.
5. Percaya kepada keramat kubur-kubur tertentu.

Perbuatan syirik adalah salah satu daripada dosa-dosa besar yang diharamkan oleh Allah SWT. Syirik adalah menyekutukan Allah dalam apa jua bentuk sama ada perkataan, pegangan, perbuatan dan iktiqad. Ia juga membawa maksud menyamakan Allah dengan sesuatu yang lain, menyembah selain dari Allah seperti menyembah patung dan tempat-tempat keramat. Malah apabila seseorang itu menyatakan bahawa Tuhan itu banyak dan berbilang-bilang juga adalah dianggap syirik juga.

Terdapat banyak ayat-ayat al-Quran dan hadith Rasulullah S.A.W. yang menyatakan bahaya syirik. Firman Allah SWT di dalam al-Quran yang bermaksud "bahawasanya, sesiapa yang mempersekutukan Allah dengan sesuatu yang lain, maka sesungguhnya Allah haramkan kepadanya syurga dan tempat kembalinya ialah ke neraka" (surah al-Ma'idah : 7).

Allah SWT juga berfirman yang maksudnya "bahawa sesungguhnya Allah tidak akan mengampunkan dosa seseorang yang syirik kepadanya dan Allah akan mengampunkan kepada sesiapa yang Dia kehendaki iaitu selain dari dosa syirik" (Surah an-Nisa' : 48). Manakala di dalam surah Luqman maksud firman Allah SWT "sesungguhnya syirik itu adalah satu kezaliman yang amat besar" (Surah Luqman : 13).

Penegasan tentang bahaya syirik tidak terhenti setakat itu sahaja, malah ditegaskan lagi melalui sabda Rasulullah SAW di dalam hadithnya. Sabda baginda melalui satu hadith sahih yang maksudnya "tidakkah pernah aku nyatakan kepada kamu tentang dosa-dosa yang paling besar? Baginda mengulanginya sebanyak 3 kali. Para sahabat menjawab : sudah tentu wahai Rasulullah. Sabda baginda : syirik kepada Allah dan menderhaka kepada kedua ibu bapa -ketika itu baginda bersandar dan kemudian baginda duduk-. Sabda Baginda lagi : perkataan yang palsu dan penyaksian yang palsu".

Syirik dibahagikan kepada 2 iaitu syirik *khafi* (tersembunyi) dan syirik *jali* (terang dan nyata). Syirik *jali* ialah syirik yang terang, nyata dan besar yang boleh menyebabkan seseorang itu dianggap jatuh ke tahap kufur. Syirik ini boleh berlaku melalui salah satu daripada 3 keadaan iaitu :

1. Melalui i'tiqad seperti meragui atau menafikan kewujudan Allah SWT.
2. Melalui perbuatan atau amalan-amalan tertentu seperti menyembah patung, berhala, batu, pokok, matahari, bulan bintang atau objek-objek tertentu.
3. Melalui lidah atau perkataan seperti menghalalkan perkara haram dan mengaku keluar dari agama Islam

Manakala syirik *khafi* ialah syirik yang kecil dan tersembunyi yang menyebabkan hilang atau luputnya pahala seseorang. Syirik bahagian kedua ini banyak berkaitan dengan perbuatan riak dalam beramal atau melakukan sesuatu perkara. Perkara ini secara jelas disebutkan di dalam al-Quran melalui firmanNya yang bermaksud : "barangsiapa yang berharap untuk bertemu dengan Allah (di hari akhirat kelak), maka hendaklah dia melakukan amal soleh dan janganlah dia mempersekutukan Allah dengan sesuatu di dalam ibadatnya" (Surah al-Kahfi : 110).

Maksud syirik dalam beramal seperti yang tersebut dalam ayat tersebut ialah menunjuk-nunjuk ketika beramal atau riak semasa beramal. Bersama ini diperturunkan lagi beberapa ayat di dalam al-Quran di dalam membicarakan tentang syirik dan bahayanya kepada sekalian umat Islam.

1. "Dan sesungguhnya telah diwahyukan kepadamu dan kepada nabi-nabi terdahulu sebelumnya : jika kamu mempersekutukan Tuhan, nescaya akan terhapuslah segala amalanmu dan tentulah kamu termasuk di kalangan orang-orang yang rugi" (Surah al-Zumar : 65).
2. "Sesungguhnya Allah tidak akan mengampuni dosa orang yang mempersekutukanNya dengan sesuatu yang lain dan Dia akan mengampuni dosa yang selain dari syirik kepada sesiapa yang dikehendakinya. Barangsiapa yang mempersekutukan sesuatu dengan Allah, maka sesungguhnya ia telah tersesat dengan sejauh-jauhnya" (Surah an-Nisa' : 116).

Termasuk juga perkara-perkara yang termasuk dalam perbuatan yang boleh menjatuhkan akidah seseorang seperti perbuatan ajaran-ajaran sesat, menghina al-Quran, menyembah syaitan, pengakuan sebagai nabi dan rasul kepada orang-orang